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Til stede: Søren Paulsen, Lene Lonnov, Britta Schneider‐Jørgensen, Chresten Larsen, Rukhsana Ali , 

Niels Frederiksen,  Nurene Ahmed, Claus Rasmussen, Almaas Ahmed, Nilgün Erdem, Estrella Acosta, 

Qamer un Nisa, Karen Tobisch, Jan Eriksen og sekretær Mette Duekilde. Desuden repræsentanter for 

afdelingsbestyrleserne i VA Bæk/Fosgården og AB Nord. 

Afbud:  Gertrud Gelting, Sadiq Beg, Yasin Yorulmaz, Michael Melchert, Stig Larsen, Knud Dahn, Nebi 
Deveci 
 
 

1. Dagsorden og referat godkendt. 

2. Resultat af suppleringsvalg 

Der har været afholdt suppleringsvalg via annonce i Albertslund Posten. Der er kommet fem 

kandidater, hvor vi i dag kunne sige god dag til de fire: Estrella Acosta, Nilgün Erdem, Qamer 

un Nisa, Almaas Ahmed. Den femte, som er en af de aktive kvinder i Netværkshuset, 

forventer vi kommer næste gang. Integrationsrådet har dermed alle 9 direkte valgte pladser 

besat. 

3. Medborgerskab. Deltagelse i lokalområdet  

Vi besøgte de to afdelingsbestyrelser i Albertslund Nord. Der var mødt tre fra VA 

Bæk/Fosgårdens bestyrelse: formand Anita, Kirsten og Mogens og fire fra AB Nords 

bestyrelse: formand Kirsten, Per, Vinnie og Khaltoum. På forhånd havde integrationsrådet 

stillet følgende spørgsmål: affaldssortering og energiforbrug: hvordan arbejder man med det 

overfor beboerne og er der etniske forskelle? Aktiviteter i boligområdet: hvem deltager og 

hvem er frivillige? Deltagelse i demokratiet i boligområdet: hvem deltager og hvordan får 

man flere med? Er der en udvikling? 

 

Generelt: Vi bor allesammen i boligområdet og stemningen er generelt god, men det er 

svært at få fællesskab på tværs i de aktiviteter der er. Nogle oplever at man hilser på 

hinanden og sagtens kan tale med de unge, der hænger ud, nogle oplever at det er svært at 

få kontakt. 

Der er mange aktiviteter i Albertslund Nord. 

‐Den årlige markedsdag, hvor beboerne kan have boder er multikulturel 

‐Fællesspisning har kørt i over 25 år. Der kommer ingen med anden etnisk baggrund og 

menuen indbyder heller ikke til det. Det er en fast gruppe, som har mødtes længe, men nu 

stopper køkkenholdet snart, så kan der blive mulighed for at lave det om og invitere andre 

madkulturer ind. 

‐Julehygge for børnefamilier tiltrækker en blandet gruppe, da fokus er på at det er en 

julefest for områdets børn. 

‐Zumba er arrangeret af en beboer og har deltagelse fra en blandet gruppe kvinder, men 

flest med anden etnisk baggrund. Nilgün har fulgt gruppen til et forskningsprojekt og 

vurderer der er 80% med anden etnisk baggrund. 

‐Klub K er caféaften arrangeret af bydelsmødrene. Der kommer kun etniske kvinder trods 

Khaltoums forsøg på at invitere naboer og andre. 

‐Café Rødhætte er et nyt tiltag med åben café to eftermiddag om ugen i beboerhuset med 
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salg af kaffe, slik og sandwich.  Der kommer både unge og ældre, men efter en god start er 

der svigtende deltagelse. Initiativet skal stadig udvikles i forhold til hvad det er for en 

stemning og hvilke aktiviteter man vil have beboerne til at mødes om.  Der skal være plads 

til alle og det er svært hvis dem der lægger tid i at arrangere ikke har samme forventning, 

som dem der kommer. 

‐Byttebørs og cykelværksted drives af beboere med dansk baggrund, men bruges af alle 

slags beboere. 

‐Beboermøder og bestyrelsesarbejde. Khaltoum er med og det er godt, men ellers er det 

svært at få deltagelse. Til beboermøderne kommer de med anden etnisk baggrund når der 

bliver talt TV, internet og nye køkkener. Khaltoum bemærker at til et møde fra 19‐22 

henvender man sig ikke til børnefamilierne. Kirsten har formidler om de nye køkkener til 

Sydamerne (også en aktivitet, en gruppe kvinder, der mødes i beboerhuset). Sproget er en 

udfordring for de ældre for at deltage i samvær og beslutninger. 

‐Affaldssortering er ikke trådt i kraft endnu i boligområdet, men bydelsmødrene har holdt 

kursus med deltagelse af Agendacentret for at formidle hvordan man sorterer 

‐Energi og vandforbrug. I sommer blev bestyrelserne opmærksomme på stort vandforbrug 

hos nogle familie med anden etnisk baggrund. Det blev diskuteret at opsøge dem med 

spareråd, men det opleves også som udfordrende at gå målrettet til dem. 

 

De unge, er hænger ud i områdets parterrer, fyldte meget i debatten. Vinnie, som er 

Natteravn, hører fra de unge, at de ikke må være derhjemme, især ikke hvis der er søstre.  

De fleste bestyrelsesmedlemmer oplever at de unge respekterer dem og man kan tale med 

dom om det uhensigtsmæssige i at ryge og larme udenfor andre menneskers hjem. De unge 

er alles udfordring og alle skal stå sammen om at tale med dem. Evt. gå i samlet folk fra 

opgangen ned og snakke med de unge.  Da planlægningen af ny legeplads/aktivitetsplads gik 

i gang, gik en flok af de unge med i  udvalget og kom med gode ideer, men de holdt op med 

at komme efter nogle måneder. Kommentar: den demokratiske proces er for langsom for de 

unge. Mange af de unge er slet ikke så unge mere, men fornuftige mænd som også virker 

som positive rollemodeller og tager fat i de yngre drenge, hvis de har lavet ballade. 

I den nye boligsociale helhedsplan kommer der et Baba‐projekt, hvor man vil uddanne fædre 

til en slags bydelsfædre, der kan tale med de unge om deres fremtid og deres opførsel. 

Fædrene er tit meget fraværende i familien fordi de arbejder meget, derfor skal de lære 

hvordan de spiller en positiv rolle. Tyrkisk Kulturforening arbejder med lignende tanker i 

projektet den fraværende far. 

Projektet Mind Your Own Business (MYOB) arbejder med at give de unge ansvar og læring 

ved at starte en mikrovirksomhed. Det har kørt i år i Blokland og erfaringerne tages med i 

den nye boligsociale helhedsplan. Foreningen Team Succes arbejder med motivation, 

personlig og faglig udvikling for unge. De har aktiviteter i Greve Nord og kunne være 

spændende at høre om. 

De unge i Albertslund Nord ønsker sig et sted at være. Der er et kommunalt værested, Klub 

Nord, men selv om det er åbent for alle op til 25, bruges det mest af de yngste som klub. For 

nogle år siden havde en gruppe af de unge deres eget sted i en træpavillon, men det 

lykkedes dem ikke at holde justits med nøglen og dermed med hvem der brugte stedet. 
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Bestyrelsen vil gerne finde løsninger sammen med de unge, men der skal være ansvarlige 

personer med og der er flere grupper af unge, så ét sted løser ikke alt. 

Karen opsummerede at det overordnet handler om at få folk involveret , så man kan tale 

sammen i dagligdagen. Udfordringen med de unge er ikke nye problemer, det er bare nye 

unge.  

 

4. Andet udkast til rapport 

Karen har siden sidste møde lavet et nyt afsnit, som ser på udfordringer i forskellige 

aldersgrupper og den etniske fordeling. Ofte er billedet at der ikke er forskel på de etniske 

grupper eller endda at efterkommer klarer sig bedre end personer med dansk oprindelse i 

visse (yngre) aldersgrupper. Så vi skal tale om problemerne for det de er og ikke kalde det et 

integrationsproblem, hvis det ikke er udfordringen. Der var enighed om hovedkonklusionen. 

Forvaltningen hjælper Karen med at redigere afsnittet. 

Fællesmødet i januar med kommunalbestyrelsen er omtalt i rapporten, men uden at 

udbyttet af mødet bliver nævnt. Det blev efterlyst, hvor gode input fra mødet bliver fulgt op. 

Karen kigger på referatet fra mødet for at se om der er gode ideer, der skal genoptages. Det 

blev blandt andet nævnt på mødet at Sundhedshuset skulle udvikle nye kurser til en faglig 

svag målgruppe af kronisk syge. Mette følger op på om der arbejdes med det. 

Hvilket tema skal der være for mødet i år? 

 

For de øvrige afsnit blev anbefalingerne diskuteret og justeret, Nogle anbefalinger skal også 

diskuteres med de relevante dele af forvaltningen, så der kommer gode og gennemførlige 

anbefalinger. 

 

5. Meddelelser 

Ældrerådet: Der været talt om omflytning af borgere i byen. Man ønsker at lave attraktive 

tilbud til ældre, så de ønsker at flytte fra hus eller stor lejlighed og åbne byen for nye 

børnefamilier. Derfor tales der om seniorbofællesskaber og andre ældreboliger. 

Det nye plejecenter Albertshøj er allerede fuldt og der er 37 på venteliste. 

Lokalhistorisk Samling er med på at udgive interviewbog med 16 ældre indvandrere. Britta 

efterlyser gamle billeder af de første indvandrere.  

 

6. Evt. 

Intet. 

 


